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 الملخص:

الممترح للتعلٌم من أجل التنمٌة المستدامة فً مدارس التعلٌم العام فً فلسطٌن  التصورهدف هذا البحث لتسلٌط الضوء على 
, حٌث استخدم الباحثان المنهج الممارن والمنهج الوصفً التحلٌلً للوصول الى النتائج, والتً فً ضوء خبرات دولة فنلندا

ان التعلٌم فً فلسطٌن لا ٌزال ضمن التطوٌر والتنمٌة والعملٌة التنموٌة بطٌئة بسبب التدخلات السٌاسٌة كان من اهمها 
فً سٌاسة تحدٌد المحتوى التعلٌمً والمنهج الذي ٌدرسه والعسكرٌة الاسرائٌلٌة الٌومٌة فً الحٌاة الفلسطٌنٌة والتدخل 

ان التجربة الفنلندٌة فً , والطلاب فً المرحلة الاساسٌة والثانوٌة مما ٌعٌك التنمٌة المستدامة فً المطاع التعلٌمً الفلسطٌنً
لطاع التنمٌة فً التعلٌم  التعلٌم والتنمٌة المستدامة اذا ما تم تطبٌمها فً فلسطٌن سٌكون هنان نفع وفائدة كبٌرة على

شؤونها المدارس لالفلسطٌنً, حٌث أن نظام التعلٌم الفنلندي ٌتصف بمرونة أكبر من خلال اعتماد مبدأ اللامركزٌة فً  إدارة 
, ووضع الداخلٌة, كما ٌعمل على اعداد وتطوٌر المعلمٌن بشكل فعال مما ٌعود على العملٌة التعلٌمٌة بالنفع والتطوٌر والتنمٌة

الباحثان توصٌات من اهمها الاستفادة من التجربة الفنلندٌة فً التعلٌم وتوظٌفها فً خدمة الالتصاد وتطوٌر التنمٌة المستدامة 
فً فلسطٌن, والتوسع فً التعلٌم الفنً والمهنً فً فلسطٌن بما ٌتناسب مع متطلبات السوق الفلسطٌنً والاحتٌاجات 

ً الى فنلندا لتعلم تعلٌم الفنً والمهنً, والالتصادٌة وانشاء مزٌد من معاهد ال ممارساتهم ارسال مجموعة من المعلمٌن سنوٌا
 الى فلسطٌن هاو طرٌمة التدرٌس الخاصة بهم ونمل التعلٌمٌة

 المستدامةالتعليم من اجل التنمية  ، التنمية المستدامة كلمات مفتاحية:  
  

A comparative study of education for sustainable development with the general education 
stages in Finland and Palestine 

Abstract: 
The aim of this research is to shed light on the proposed vision of education for sustainable development in 
public education schools in Palestine in the light of the experiences of the State of Finland. The development 
process is slow due to the daily Israeli political and military interventions in Palestinian life and the interference 
in the policy of determining educational content and the curriculum taught by students at the primary and 
secondary levels, which impedes sustainable development in the Palestinian educational sector, and that the 
Finnish experience in education and sustainable development, if applied in Palestine, will be there. A great 
benefit and benefit to the development sector in the Palestinian education, as the Finnish education system is 
characterized by greater flexibility by adopting the principle of decentralization in the management of schools for 
their internal affairs, and it also works to prepare and develop teachers effectively, which is beneficial to the 
educational process and development. The most important of which is benefiting from the Finnish experience in 
education and employing it in serving the economy and developing sustainable development in Palestine, 
expanding technical and vocational education in Palestine in line with the requirements of the Palestinian market 
and economic needs, establishing more technical and vocational education institutes, and sending a group of 
teachers annually to Finland to learn their educational practices And their teaching method and transfer it to 
Palestine 

Keywords: Sustainable development, Education for sustainable development. 
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